
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty, Kultury,

Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu  20 września  2022 roku 

o godzinie 1513 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 12 radnych
nieobecny                   - 2 /nieobecni: Marcin Dunajski, Michał Klafczyński/

Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzy Koralewski.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1.Sprawy regulaminowe.
2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.
3.Realizacja podpisanych umów odnośnie wydzierżawienia mienia komunalnego – budynku po 
byłym publicznym przedszkolu i pomieszczeń po siedzibie MGOPS w Kowalewie Pomorskim.
4. Zapoznanie się z realizacją zadań wynikających ze Strategii rozwoju oświaty na terenie Gminy 
Kowalewo Pomorskie na lata 2019-2022 – placówek oświatowych.
5. Informacja z realizacji systemu przyznawania stypendiów za wybitne osiągnięcia w nauce, 
sporcie i kulturze dzieci i młodzieży.
6. Realizacja budżetu za I półrocze 2022 – placówek oświatowych.
7. Informacja na temat realizacji budżetu gminy za pierwsze półrocze roku budżetowego.
8. Projekty uchwał i tematy informacyjne.
9. Zapytania, sprawy różne.
10. Zakończenie. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – odczytał treść porządku posiedzenia. Nie zgłoszono
żadnych uwag.

Ad.2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.

Przewodniczący Komisji  Jerzy  Koralewski    –  poprosił  o  przyjęcie  protokołu  ze  wspólnego
posiedzenia Komisji, które odbyło się 9 sierpnia br. 
Radni przyjęli protokół, przy jednym głosie wstrzymującym /Radny Robert Bejgier /.

Następnie  poprosił  członków Komisji  Rewizyjnej  o  przyjęcie  protokołu  z  posiedzenia  Komisji,
które  odbyło się  21 czerwca 2022 r.
Radni jednogłośnie przyjęli protokół.

Kolejno  poprosił  członków  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji  o  przyjęcie  protokołu
z posiedzenia Komisji, które odbyło się 9 sierpnia 2022 r. 
Radni jednogłośnie przyjęli protokół. 

Ad.3.  Realizacja  podpisanych  umów  odnośnie  wydzierżawienia  mienia  komunalnego  –
budynku po byłym publicznym przedszkolu i pomieszczeń po siedzibie MGOPS w Kowalewie
Pomorskim.
Materiał został przesłany Radnym celem zapoznania. 
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Radny Robert  Bejgier –  poinformował,  że  w sprawozdaniu  nie  znalazł  informacji  dotyczącej
czynszu,  jeżeli  chodzi  o  Przedszkole  Terapeutyczne.  Radny  zapytał  o  kwoty  dotyczące  wody,
odprowadzania ścieków oraz energii elektrycznej. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  wysokość  czynszu
uwzględniona jest w pkt.4 sprawozdania. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  na  jednym  z  posiedzeń  Komisji  była  mowa,  że
miesięczny czynsz wynosi 1 000,00 zł. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że podana kwota została zsumowana za
okres 36 miesięcy.  Następnie odniosła się do kosztów energii  elektrycznej  i  poinformowała,  że
dzierżawca  płaci  na  podstawie  naszego  obciążenia  notą,  zgodnie  z  fakturami,  które  Gmina
otrzymuje od operatora sieci. 

Radny Robert  Bejgier –  poinformował,  że  rozumie  to,  jednak  dziwi  Go wysokość  kwoty  za
energię.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  wyjaśniła,  że  faktura  za  wodę  i  ścieki  jest
otrzymywana od byłego operatora sieci wodociągowej i nie potrafi odpowiedzieć dlaczego ona jest
taka, a nie inna. Informacja ta była przygotowywana na koniec miesiąca czerwca.

Rady Jerzy Koralewski – odniósł się do § 6. ust. 3 pkt.13 umowy dzierżawy, który mówi o tym,
że  wydzierżawiający  gwarantuje  niezmienność  stawki  czynszu  dzierżawnego,  o  którym  mowa
w  pkt.1,  przez  okres  jednego  roku.  Po  tym  okresie  następować  będzie  coroczna  waloryzacja
czynszu, uwzględniająca wskaźnik inflacji za rok poprzedni ogłaszany w pierwszym kwartale przez
Prezesa GUS. Następnie zapytał o ile został  podwyższony czynsz.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że waloryzacją zajmuje się referat
finansowy.

Rady  Jerzy  Koralewski  –  zapytał  jak  użyczający  obiekt  sprawuje  nadzór  nad  korzystającym
z  użyczenia.  Doszedł  do  wniosku,  że  użyczający  sam  siebie  kontroluje.  W  przedstawionym
materiale jest zapis, że budynek gospodarczy wymaga remontu zgodnie z protokołem z okresowej
kontroli. Zapytał kto powinien zrobić ten remont.

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała,  że jeżeli  chodzi  o Przedszkole
Terapeutyczne,  to  wszystkie  remonty  leżą  po  stronie  dzierżawcy,  zgodnie  z  zapisami  umowy.
Podczas kolejnej kontroli zostanie sprawdzone czy dzierżawca wykonał remont. 

Rady Jerzy Koralewski –  poprosił by w protokole kontrolnym był zapis, że wszystkie remonty
dotyczące budynku powinny być realizowane zgodnie z umową podpisaną 19 września 2019 roku
łącznie z zaleceniami. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  materiał  który  został
przedstawiony  Radnym  został  przygotowany  na  podstawie  protokołu  z  kontroli,  który  jest
odrębnym dokumentem, i znajduje się w dokumentach Urzędu. Protokoły zostały podpisane przez
Panią  Dyrektor  Przedszkola  i  Kierownika  WTZ,  są  to  odrębne  dokumenty.  Dodała,  że  jest
możliwość udostępnienia protokołów z kontroli. 
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Rady Jerzy Koralewski –  poprosił o wyjaśnienie kwestii pomocy publicznej związanej z zawartą
umową użyczenia mienia komunalnego – budynku po siedzibie MGOPS w Kowalewie Pomorskim.

Radny Robert Bejgier – poinformował, że czytał artykuł, w którym podano informację, że Prezes
Stowarzyszenia Fundacji,  która prowadzi  Przedszkole Terapeutyczne podpisał  umowę na zakup
samochodu,  do  przewozu  osób  niepełnosprawnych.  Podano  w artykule  informację,  że   Gmina
będzie  partycypowała  w  kosztach  zakupu  samochodu  dla  osób  niepełnosprawnych.  Poprosił
o szczegółowe informacje. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – zapytała czy chodzi o partycypowanie w kosztach zakupu
samochodu dla Stowarzyszenia. 

Radny Robert Bejgier – odpowiedział, że tak. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że Stowarzyszenie podpisało umowę na
zakup samochodu dla Fundacji. Gmina natomiast podpisała umowę na zakup swojego Samochodu,
który  będzie  służył  do  przewozu  osób  niepełnosprawnych.  Wyjaśniła,  że  są  to  dwie  odrębne
sprawy.

Radny Robert Bejgier –  zapytał czy Gmina planuje zakup takiego samochodu.

Sekretarz Gminy Monika Piróg – poinformowała, że Gmina otrzymała dofinansowanie na zakup
samochodu ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych.  

Radny Robert Bejgier – zapytał jaki jest konkretny cel zakupu tego samochodu.

Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg –  odpowiedziała,  że  celem  zakupu  jest  przewóz  osób
niepełnosprawnych, żeby zmniejszyć ponoszone koszty. 

Radna Jolanta Wypych – zapytała kto będzie wożony tym samochodem. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odpowiedziała, że będą dowożone dzieci niepełnosprawne do
ośrodków  terapeutycznych,  które  obecnie  dowozi  ZGKiM.  Zakupiony  samochód  pozwoli  na
zmniejszenie kosztów. Dodała,  ze samochód zostanie  również wykorzystany do przewozu osób
przebywających  w Dziennym Domu Pobytu. 

Radny Robert Bejgier – zapytał na kiedy jest planowany zakup.

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odpowiedziała, że w przyszłym roku.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału. 

Ad. 4. Zapoznanie się z realizacją zadań wynikających ze Strategii rozwoju oświaty na terenie
Gminy Kowalewo Pomorskie na lata 2019-2022 – placówek oświatowych.

Sekretarz Gminy Monika Piróg – poinformowała, że materiał ten był już omawiany przy okazji
omawiania materiału dotyczącego wydatkowania subwencji  oświatowych, który został przesłany
Radnym w marcu. Następnie omówiła działania, które zmieniły się w szkole od tamtego czasu. 
Materiał stanowi załącznik do protokołu. 
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Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego materiału. 

Ad.  5.  Informacja  z  realizacji  systemu  przyznawania  stypendiów  za  wybitne  osiągnięcia
w nauce, sporcie i kulturze dzieci i młodzieży.

Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg –  przedstawiła  informację  dotyczącą  realizacji  systemu
przyznawania stypendiów za wybitne osiągnięcia w nauce, sporcie i kulturze dzieci i młodzieży.
Materiał stanowi załącznik do protokołu. 

Radny Robert  Bejgier  -  odniósł  się  do  §5 uchwały Nr XXVIII/236/21 w sprawie określenia
szczegółowych warunków udzielenia  pomocy uzdolnionym dzieciom i  młodzieży  pobierającym
naukę na terenie Gminy Kowalewo Pomorskie, form i zakresu tej pomocy oraz trybu postępowania
w tych  sprawach.  Zapytał  czy  Prymus  jest  przedstawiony  w liczbie  pojedynczej  czy  mnogiej.
Poinformował,  że w Statucie  SP Kowalewo jest  przyjęte,  że Prymusem może być jedna osoba.
Następnie  zapytał  czy  w  Gminie  jest  też  stosowana  ta  praktyka  czy  jednak  może  być  wielu
Prymusów. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – poinformowała, że w uchwale jest zapis mówiący o tym, że
nagroda Prymusa może  być  przyznana  każdemu uzdolnionemu  uczniowi,  który  łącznie  spełnia
wskazane kryteria. 

Radny Robert Bejgier – poinformował, że nie jest zapisane, że w danym roku, tylko, że w wielu
latach. Według Niego Prymus to jest liczba pojedyncza. 

Radna Jolanta Wypych – zaproponowała, by był jeden Prymus szkoły i jeden Prymus Gminy. 

W wyniku dyskusji Radni ustalili, że zapis w uchwale, mówiący o Prymusie Gminy pozostanie bez
zmian.  

Ad. 6. Realizacja budżetu za I półrocze 2022 – placówek oświatowych.  

Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg –  przedstawiła  materiał  multimedialny  dotyczący  realizacji
budżetu za I półrocze 2022 – placówek oświatowych.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy koszta w przedszkolu są powiększone o opłaty żywieniowe
i o pozostałe opłaty.

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odpowiedziała, że tak.

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski  – poprosił Panią Sekretarz, by przedstawione przez
Nią materiały przesłać Radnym na maila. 

Ad. 7. Informacja na temat realizacji budżetu gminy za pierwsze półrocze roku budżetowego.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  poinformowała,  że  informacja  jak  co  roku  do  końca
sierpnia została wysłana do Regionalnej Izby Obrachunkowej, została ona również przedstawiona
Przewodniczącemu Rady Miejskiej. Radni otrzymali drogą mailową w celu zapoznania Zarządzenie
nr  119/2022  w  sprawie  przedstawienia  informacji  o  przebiegu  wykonania  budżetu  gminy
Kowalewo  Pomorskie  za  I  półrocze  2022  roku,  informację  o  przebiegu  wykonania  planu
finansowego   Miejsko   –  Gminnego   Ośrodka   Kultury   oraz   informację   o   kształtowaniu   się
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Wieloletniej Prognozy Finansowej. Następnie dodała, że RIO wyraziło pozytywną  opinię. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do informacji znajdującej się na str. 3 odnośnie wpływów
i dochodów, która dotyczy  przeznaczenia kwoty 3 000,00 zł na maszty.  Zapytał czy w drugim
półroczu będzie zwrot za masz, który już stoi, czy zostanie postawiony nowy maszt.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że jest to w ramach projektu „Pod biało –
czerwoną”, Gmina otrzymała pieniądze na nowy maszt.

Radny Robert Bejgier –  zapytał w jakim miejscu zostanie postawiony maszt.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała, że na Osiedlu Brodnickim. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do informacji znajdującej się na str. 4, Dział 754. dotyczącej
dzierżawy placu i garażu, zapytał czy chodzi o plac i garaż przy Straży. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  –  odpowiedziała, że chodzi o plac manewrowy znajdujący
się na ul. Strażackiej i garaże znajdujące się przy budynku Urzędu. 

Radny Robert Bejgier – zapytał co znajduje się w garażach.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna    – odpowiedziała, że garaże dzierżawią osoby fizyczne. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że są to garaże przejęte po byłej
Szkole Podstawowej. 

Radny Robert Bejgier – zapytał ile wynosi dzierżawa za plac manewrowy, a ile za garaże.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka –  poinformowała,  że  za  plac  manewrowy pobierana  jest
kwota w granicach 150,00 zł. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  – odpowiedziała,  że  za  garaże  pobierana  jest  kwota
w wysokości około 20,00 zł. Dokładne kwoty zostaną podane na kolejnym posiedzeniu Komisji
w miesiącu październiku. 

Kierownik  ref.  TIiGG Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że   nie  jest  to  dzierżawa  za
garaże, tylko za grunt pod garażami. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  jest  zapis:  „uzyskane  wpływy  dzierżawy  placu
manewrowego oraz najmu garażu”.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że  jest to nieścisłość, dotyczy to
gruntu pod garażami.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  – poinformowała, że taki zapis był w umowach, można to
doprecyzować w kolejnej informacji. 

Radny Robert  Bejgier –  odniósł  się  do działu  mówiącego o wpływach Gminy ze  wszystkich
działów, gdzie jest zapis, że 30,5 % jest ze środków transportowych. Zapytał czy wynika to z planu
czy niektórzy właściciele transportu  nie płacą podatku.
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Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że na dzień 30 czerwca takie były wpływy
do  planu,  na  podstawie  deklaracji,  które  złożyli  właściciele  pojazdów.  Dodała,  że  egzekucja
prowadzona jest cały czas. Do połowy roku osoby, które były zobowiązane do wpłat, nie wykonały
tego. 

Radny Robert Bejgier – poinformował, że przedstawione są procenty, jednak brakuje kwot. Są
działy gdzie jest czytelnie podana kwota i procenty jakie stanowią. Tutaj podane są same procenty,
które znacząco różnią się kwotą np. w podatku leśnym i rolnym. Podano, że leśnego podatku jest
201 %, a rolnego 47 %, jednak w kwotach są ogromne różnice. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna   – poinformowała, że nie przypisywano kwot, z uwagi na to,
że kwoty przedstawione są w tabeli nr 1. 

Radny Robert Bejgier – odpowiedział, że rozumie, tylko, że informacja z kwotami podana jest na
innej stronie i należy odnosić się do dwóch tabeli. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna   –   poinformowała,  że  nie  widzi  problemu  by  w  roku
następnym przypisać kwotę do procentów. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do zapisu odnośnie usuwania azbestowych dachów. Zapytał
czy wiadomo jest na jakim etapie jest usuwanie azbestu, ile dachów jeszcze pozostało w Gminie.
Zasugerował by przygotować jakąś akcje promocyjną.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – poinformowała, że tym tematem zajmuje się
ref. OŚRiEG – taka informacja zostanie przygotowana na kolejne posiedzenie Komisji. 

Radny Robert Bejgier – poinformował, że cieszy Go ściągalność za odpady komunalne. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  –  poinformowała, że koszty jakie ponoszą mieszkańcy za
egzekucje są wysokie, dlatego wolą płacić za odpady regularnie. 

Radny  Robert  Bejgier –  odniósł  się  do  Działu  921  i  poinformował,  że  dość  szczegółowo
rozmawiano  na  temat  petycji,  która  została  złożona  przez  mieszkańców  Wielkiej  Łąki.
Zasugerował, że w trzecim akapicie jest zapis mówiący o tym, że jest niższe wykonanie tj. 31,51 %,
które występuje w dochodach uzyskanych za wynajem świetlic. Uważa, że ten wskaźnik pokazuje,
że zapotrzebowanie na świetlice maleje, albo jest wyjątkowo małe w tym roku. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  - poinformowała, że mogła zadziałać pandemia. Wyjaśniła,
że  ten  poziom  nie  pokazuje  działania  społeczeństwa  w  danej  miejscowości,  są  to  dochody
z  zewnątrz,  osób  które  wynajmują  świetlice.  Mniejsze  świetlice  są  rzadziej  wynajmowane  od
większych.

Radny Robert Bejgier – odniósł się do Działu 926 „Dochody z najmu pomieszczeń na pływalni”.
Zapytał co to są za pomieszczenia i jaki to jest najem. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena Górna  – wyjaśniła,  że  jest  to  najem powierzchni  za  automaty.
Dodała, że z racji tego, że znajduje się to na holu, uznane zostało jako najem pomieszczeń. 

Radny  Robert  Bejgier –  odniósł  się  do  cen  biletów  dla  osób  korzystających  z  pływalni.
Poinformował, że rozmawiał z Panią Kierownik, która zasugerowała, że niestety widać problem 
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zmniejszającej się ilości sprzedawanych biletów na Pływalni. Być może to kryzys, lub pierwsze
kalkulacje.  Zaapelował,  by  pomyśleć  o  promocyjnych  biletach  i  karnetach,  lub  umożliwić
łatwiejszy dostęp. Dodał, że należności wymagalne są na dobrym poziomie.  Kolejno odniósł się do
audytu energetycznego. Zapytał co to za audyt, z czym się wiąże i co ma na celu. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że dotyczy to projektów, które
otrzymały dofinansowanie na termomodernizację, gdzie należało wykazać osiągnięcie wskaźników.
Dodała, że była to Szkoła w Mlewie i ujęcia wody. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do Działu 757 i zapytał jakie są plany Spółdzielni i na co
zostanie poręczona pożyczka. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  – poinformowała, że pożyczka była poręczona w roku 2018
na  ocieplenie  bloków  w  Spółdzielni.  Gmina  zobowiązała  się  podpisać  poręczenie  Spółdzielni
z  Wojewódzkiego  Funduszu Ochrony Środowiska.  Do dnia  dzisiejszego  poręczenie  nie  zostało
uruchomione, co oznacza, że Spółdzielnia wywiązuje się ze swoich spłat. Obowiązkiem Gminy jest
zabezpieczenie  tych  środków  w  budżecie.  Jest  przymiarka,  żeby  nie  planować  tych  pieniędzy
w budżecie, tylko w momencie spłaty. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – poinformował, że jest to jedna z form pomocy. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna   – poinformowała,  że  Spółdzielnia  nie  byłaby  w  stanie
otrzymać takiego dofinansowania, gdyby nie to zabezpieczenie. 

Radny  Robert  Bejgier –  odniósł  się  do  Działu  921,  gdzie  jest  ujęta  kwota   50  000,00  zł
z  przeznaczeniem na  opracowanie  programu prac  restauratorskich  i  konserwatorskich,  naprawy
uszkodzonych murów. Zapytał dlaczego nic się nie dzieje z naprawą muru, skoro pieniądze były już
przeznaczone w pierwszym półroczu i prace zostały zaplanowane. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że nie były to środki zaplanowane
na remont murów, tylko na opracowanie dokumentów do uzyskania pozwolenia od Wojewódzkiego
Konserwatora Zabytków.  Takie pozwolenie Gmina uzyskała, jest również zrobiona ekspertyza na
wszystkie mury na terenie Kowalewa, która mówi o bardzo złym stanie murów. Dwukrotnie został
ogłoszony  przetarg  na  opracowanie  projektu  budowlanego,  który  jest  niezbędny  do  uzyskania
pozwolenia na budowę ze Starostwa Powiatowego w Golubiu Dobrzyniu. Niestety nie ma chętnych.
Musi to być osoba posiadająca uprawnienia, która przygotuje dokumenty. Na podstawie pozwolenia
WKZ i Starostwa będzie można przystąpić do remontu murów. 

Radny Robert Bejgier – poinformował,  że obawia się, że przed zimą będzie ciężko to zrobić,
a  po zimie mury będą w jeszcze gorszym stanie. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że nie można wejść z robotami na
mury bez pozwoleń, ponieważ byłaby to samowola budowlana, co się wiąże z karami. Mury zostały
zabezpieczone przed dostępem osób trzecich,  by nikt tam nie wchodził  i  nie groziło to miejsce
wypadkiem. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do zapisu mówiącego o zakończonej inwestycji, jeżeli chodzi
o chodnik Kiełbasin – Sierakowo. 

Skarbnik   Gminy   Magdalena   Górna  –   poinformowała,   że  jest   zapis:   „umowny    termin 
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zakończenia zadania przypada na 1 września 2022 roku”. Informacja ta została przygotowana na
dzień 30 czerwca br.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że jest umowa aneksowana przez
Zarząd Województwa Kujawsko Pomorskiego z wykonawcą i zadanie to nie jest zakończone. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  ciekawi  Go  jak  zostanie  rozwiązany  odcinek  na
zakręcie w Srebrnikach. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  decyzja  zezwolenia  na
realizację  inwestycji  drogowej  jest  ostateczna,  więc  Zarząd  Województwa  Kujawsko  –
Pomorskiego  ma  prawo  wejść  na  nieruchomość  i  tą  inwestycję  zrealizować.  Są  prowadzone
działania  by  polubownie  wejść  na  nieruchomość  i  zrealizować  ją  zgodnie  z   dokumentacją.
Właściciel nie chce wpuścić pracowników na swój teren. Dodała, że nie wie jak zostanie ta sytuacja
rozwiązana przez Inwestora. Wyjaśniła, że nie ma opcji, by przejść na drugą stronę ulicy z budową
chodnika,  ponieważ te grunty,  które zostały podzielone i wydzielone z tego gospodarstwa  pod
realizację, są już własnością Samorządu Województwa. Nie są już własnością właściciela gruntu,
więc problem musi zostać jakoś rozwiązany. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  dotarły  do  Niego  informacje,  że  jest
pomysł by to gospodarstwo obejść z lewej strony. Są tam grunty innego właściciela, który wstępnie
wyraża zgodę na ich odstąpienie. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do pkt.  1 na stronie 21, który mówi o drodze w Bielsku,
zapytał  czy  jest  to  ta  krótka  droga  przy  stadionie.  Zapytał  czy  Gmina  na  tą  drogę  otrzymała
pieniądze.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że Gmina złożyła trzy wnioski
i otrzymała środki na jeden tj. na drogę Elzanowo – Szychowo. Na drogę w Bielsku Gmina  nie
otrzymała dofinansowania. W tegorocznym naborze wniosek został powtórzony, na rok przyszły. 

Radny Robert Bejgier –  zapytał o drogę w Wielkim Rychnowie. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała,  że w Wielkim Rychnowie na
drogę zostały zaplanowane środki na opracowanie dokumentacji projektowej. Obecnie trwają parce
geodezyjne.  Droga  w  pewnym  miejscu  jest  za  wąska  i  najprawdopodobniej  będzie  trzeba  ją
poszerzyć. 

Radny Robert Bejgier – odnosząc się do zapisów ze strony numer 30, mówiących o PSZOK- u,
gdzie jest przeznaczona znacząca kwota na inwestycję w wysokości 30 000,00 zł na sprzęt – zapytał
o jaki sprzęt chodzi. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że chodzi o zamontowanie monitoringu.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że jest to wymóg ustawowy, jeżeli
prowadzona jest działalność taka jak PSZOK.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że jest to monitoring, który jest podpięty do
WIOŚ, który ma nadzór wizyjny. Zaplanowana została taka kwota z uwagi na to, że musi być to
firma, która posiada uprawnienia. 
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Radny Robert Bejgier – odniósł się do przetargu na dostawę i  montaż instalacji fotowoltaicznej
i pomp ciepła. Jest zapis mówiący o tym, że została podpisana umowa i jest dofinansowanie na to
zadanie. Zapytał czy pozostałą kwotę projektu finansują uczestnicy.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że tak. 

Radny Robert Bejgier – zapytał czy Gmina dokłada do tego projektu.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała,  że Gmina przeznaczyła kwotę
20  000,00  zł  na  inspektora  nadzoru.  Dodała,  że  wszystkie  koszty  związane  z  montażem  są
podzielone 50% na 50%. Dodała, że inwestycja jest zakończona i w chwili obecnej jest rozliczana.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy to oznacza, że obciążeni są tylko uczestnicy projektu.
Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że tak.

Skarbnik  Gminy  Magdalena Górna –  poinformowała,  że  Gmina  uczestniczy  tylko  w części
rozliczeniowej.

Radny Robert Bejgier – zapytał o zapis mówiący o przesunięciu realizacji inwestycji dotyczącej
oświetlenia.  

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że dwa razy robiono zapytanie
ofertowe na opracowanie dokumentacji. W każdym zapytaniu najniższa oferta przekraczała kwotę,
która była zaplanowana w budżecie. Dodała, że przetarg zostanie przełożony na przyszły rok. 

Radny Robert Bejgier – zapytał o rekultywację przestrzeni publicznej i terenów zielonych. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że chodzi o plac zabaw. Materiał nie był
aktualizowany,  był  przygotowywany do dnia  30 sierpnia ze  stanem na dzień  30 czerwca.  Plac
zabaw powstanie z dofinansowania Lokalnej Grupy Działania „Dolina Drwęcy”. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do zapisu mówiącego o modernizacji i przebudowie świetlic.
Zapytał czy coś się zmieniło w tym temacie i kiedy ruszy modernizacja świetlic. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała,  że na świetlicę  w Sierakowie
została opracowana dokumentacja projektowa. Jest pozyskane pozwolenie na budowę i ten etap jest
zakończony.  Jeżeli  chodzi  o  Chełmonie  został  ogłoszony  przetarg,  gdzie  została  przekroczona
kwota najniższej oferty. Obecnie wnioskuje się do Radnych o przesunięcie tej inwestycji na rok
przyszły. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – zapytał jak to jest, że na dzień 30 czerwca łączna
kwota należności wymagalnych zabezpieczonych hipoteką przymusową wynosi 420 000,00 zł. Jest
to 10% wszystkich należności. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  tam  gdzie  jest  możliwość  zajęcia
i  wpisania  hipoteki,  tam jest  to  wpisywane.  Są  sytuacje,  że  Gmina  za  wpis  do  hipoteki  musi
zapłacić, a Sąd uzna, że tej hipoteki nie wpisze z różnych przyczyn, których do końca nie znamy.
Tam gdzie  jest  możliwość  wpisywania  hipoteki,  są  one  wpisywane.  Odniosła  się  do  mieszkań
i  wyjaśniła,  że  jeżeli  wejdą  z  hipoteką  i  nastąpi  sprzedaż,  Gmina będzie  musiała  takiej  osobie
zapewnić mieszkanie.
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Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  odniósł  się  do  zmiany  w  planie  wydatków
inwestycyjnych. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  jest  to  zadanie  na  modernizację
gospodarki kanalizacyjnej,  które zostało przeniesione do innego działu,  z racji zmiany realizacji
całego zadania. Jest to nowe zadanie w Dziale 900 – przebudowa sieci kanalizacyjnej  sanitarnej
w  Kowalewie  Pomorskim  w  obrębie  ul.  Odrodzenia  i  ul.  Strażackiej  oraz  przebudowa  sieci
wodociągowej w Kowalewie Pomorskim w obrębie ul. Strażackiej. Po sukcesywnym prześledzeniu
zmian budżetowych, kwoty pierwotnie zaplanowane zostały zdjęte i utworzone zostały konkretne
zadania inwestycyjne. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – odniósł się do Działu 600 transport i łączność gdzie
nastąpiło zmniejszenie w kwocie 3 000 000,00 zł. Jest tam ujęta droga Pruska Łąka – Gronowo
w kwocie 990 000,00 zł. Zapytał czy zostanie to zmniejszone o taką kwotę, czy zostanie przesunięta
realizacja. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że zadanie to zostanie przesunięte na rok
2023. Będzie to uznane jako kontynuacja inwestycji. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  ta  inwestycja  zostanie  zgłoszona  do
Polskiego Ładu. 

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  odniósł  się  do  kwoty  dotacji,  która  wynosi
184 433,00 zł dla nowo powstałych oddziałów przedszkolnych. Zapytał czego dotyczy ten wydatek.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że Fundacja złożyła wniosek o udzielenie
dotacji.  Wyjaśniła,  że  jest  to  wydatek  na  działalność.  Kwota  wykorzystania  dotacji  nie  będzie
wykonana w 100%. Samo udzielenie tej  dotacji  nie może być w kwocie wyliczonej faktycznie,
ponieważ musi być plan taki jaki się należy. 

Radny Robert  Bejgier – zapytał  czy w przyszłym roku na dwa oddziały  przedszkolne Gmina
będzie  musiała  przeznaczyć  kwotę  2  000  000,00zł  tj.  na  Entliczek  Pentliczek  i  Przedszkole
Terapeutyczne. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że trudno jest jej powiedzieć ile środków
zewnętrznych  wpłynie  na  te  przedszkola.  Nie  ma  możliwości  by  zawnioskowali  tylko  na
dziesięcioro dzieci. Muszą być przekazane wyliczenia dla wszystkich dzieci i po roku rozliczone. 

Radny Robert Bejgier – zapytał na jakiej podstawie liczymy na to, że pieniądze częściowo wrócą
do Gminy, nie zostanie wykorzystana pełna kwota. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  otrzymała  informację,  że  są
przygotowywane Biznes Plany. W roku 2022 dużo wydatków zostało poczynione z ich środków
własnych. Rozliczając te środki brakuje częściowo na wynagrodzenia dla pracowników. Wszystkie
koszty będą dopiero widoczne w miesiącu październiku. 

Radna Jolanta  Wypych –  zapytała  czy  nie  byłoby taniej,  gdyby  te  dwa dodatkowe oddziały
należały do Przedszkola Publicznego. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że należałoby zatrudnić nauczycieli.
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Radna Jolanta Wypych – poinformowała, że na tych nauczycieli spłynęłaby subwencja. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  na  pensje  tak,  ale  dostosowanie
budynku do potrzeb przedszkola byłoby po stronie Urzędu.  Kwoty 200 000,00 zł na wyposażenie
Gmina by nie otrzymała. 

Radny Robert Bejgier – zapytał jaka jest trwałość projektu. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odpowiedziała, że trzy lata. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  – poinformował, że w budżecie Gminy nie było możliwości
przeznaczenia  tak wysokiej  kwoty na utworzenie  tych dodatkowych oddziałów przedszkolnych.
Poinformował,  że  po  okresie  trwałości  dodatkowe  oddziały  przedszkolne  będą  należały  do
Przedszkola Publicznego. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  TŁOK  zagwarantował,  że  po  tym
okresie trwałości całe wyposażenie będzie mogło być przekazane nieodpłatnie na rzecz Przedszkola
Publicznego. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że Fundacja będzie dalej pozyskiwać środki
na funkcjonowanie oddziałów przedszkolnych.  

Radny Wojciech Małkiewicz – zapytał ilu pracowników jest zatrudnionych w Fundacji.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że sześć osób.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału. 

Ad.8. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie 
na lata 2022-2040,

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2022.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  po  ustaleniach  jakie  zostały
zaakceptowane  przez  Radnych  podczas  posiedzenia  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji
w  uzasadnieniu  do  uchwały  budżetowej  zostanie  wprowadzony  w  rozdziale  921
w  uzasadnieniu  do  inwestycji  „budowa  Centrum  Kultury  i  integracji  w  Wielkiej  Łące”  zapis
mówiący o tym, że realizacja inwestycji nastąpi po uzyskaniu środków zewnętrznych. Następnie
omówiła projekty uchwał. 

Radny Robert  Bejgier –  odniósł  się  do  zapisu  mówiącego  o  funduszu sołeckim,  zapytał  czy
podana kwota związana jest z nagrodą.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała, że jest to premia, która w tym roku nie
została  podzielona  na  inne  rozdziały,  została  zaplanowana  w  wydatkach,  w  rozdziałach
dotyczących dróg. Z części środków zostanie sfinansowane zadanie, które realizuje w uzgodnieniu
z sołtysami ZGKiM. Reszta środków jest w planie na drogi.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy jest to w wydatkach bieżących.
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Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że tak. 

Radny Piotr Strzelecki – zapytał czy 10 % z budżetów sołeckich poszło na oczyszczanie terenów
zielonych, poboczy  i chodników w sołectwach. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że tak.

Radny Robert Bejgier – odniósł się do kwoty przeznaczonej na usługi Poczty Polskiej. Zapytał
czy usługi tak zdrożały, czy znacząco wzrosła ilość wysyłanych listów. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała,  że ceny wzrosły, a w budżecie zostały
zaplanowane  mniejsze  środki.  Z  uwagi  na  wysyłane  upomnienia  ref.  Administracji  i  Obsługi
zawnioskował o zwiększenie środków w budżecie. Dodała, że koszty obsługi długu są duże. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do wynagrodzeń, gdzie jest zapis: „zgodnie z przewidywanym
wykonaniem”. Zapytał czy było to zaplanowane.
Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że zostało to wyliczone według etatów. 

Radny Robert Bejgier –zapytał czy te wynagrodzenia są z subwencji czy z pieniędzy z budżetu
Gminy. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  subwencja  wystarcza  na
11 000 000,00 zł, a wydatki na oświatę wynoszą  19 000 000,00 zł. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do zapisu w uzasadnieniu odnośnie modernizacji, gdzie jest
zapis mówiący o połączeniu dwóch modernizacji.  Zapytał czy podana kwota jest dodatkową, do
modernizacji inwestycji czy też zsumowana kwota dwóch inwestycji. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że kwota ta dotyczy zwiększenia. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że na modernizację przygotowana
jest  już  dokumentacja  projektowa,  wraz  z  pozwoleniem na  budowę.  Kosztorys  inwestorski  nie
pozwala na ogłoszenie przetargu. Przetarg fizycznie jest przygotowany, jednak należy zwiększyć
środki. Dodała, że w tym roku planowane jest wykonanie wzmocnienia fundamentów. Na przyszły
rok zaplanowana jest modernizacja dachu i zostanie jeszcze do ocieplenia łącznik. Modernizacja
zostanie podzielona na etapy.

Radny  Robert  Bejgier –  zapytał  czy  do  wykonania  trzech  robót  potrzebny  będzie  jeden
wykonawca.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska –  odpowiedziała, że nie.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionych projektów uchwał. 

• PURM w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Kowalewo Pomorskie
z organizacjami  pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art.  3 ust.  3 ustawy
z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2023.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – omówiła projekt uchwały. Poinformowała,
że został on  poddany  konsultacjom  społecznym  i  na  wniosek  Radnego  Jerzego  Koralewskiego
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konsultacje zostały przedłużone, nikt nie wniósł uwag do projektu. 

Przewodniczący Jerzy Koralewski –  poinformował,  że w projekcie  nie  ma mowy o „Małych
Grantach”, na małe przedsięwzięcia organizacji pozarządowych. 

Burmistrza Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że nie ma zapotrzebowania. 

Przewodniczący Jerzy Koralewski – poinformował, że jeżeli byłyby „Małe Granty” organizacje
pozarządowe przygotowałyby się do tego. 

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – poinformowała, że organizacje pozarządowe
piszą  wnioski  o  pozyskanie  środków  od  innych  instytucji.  Dodała,  że  w  tym  roku  Gmina
przeznaczyła kwotę 7 000,00 zł na organizacje pozarządowe. 

Przewodniczący Jerzy Koralewski – zapytał skąd były te pieniądze. 

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska – poinformowała, że z promocji z budżetu
Gminy. 
Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że organizacje pozarządowe wiedzą o tym, że
trzeba pisać wnioski na pozyskanie środków.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie ustanowienia służebności przesyłu nieruchomości stanowiącej własność
Gminy Kowalewo Pomorskie położonej w miejscowości Napole. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska –  omówiła projekt uchwały. 

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały.

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  –  Sałatowska –  poinformowała,  że  zostaną  jeszcze
przygotowane dwa projekty uchwał w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 24 sierpnia 2022 roku
oraz w sprawie rozpatrzenia wniosku z dnia 30 sierpnia 2022 roku. Radni otrzymają projekty wraz
z zaproszeniem na obrady Sesji RM.

Tematy informacyjne. 

Burmistrza  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  jest  na  półmetku  odbytych  zebrań
sołeckich.  Problemy i oczekiwania mieszkańców są takie same i dotyczą dróg, oświetlenia oraz
poprawy  bezpieczeństwa  na  drogach.  Dodał,  że  na  każdym  zebraniu  wspominał  o  zakupie
równiarki i walca do ZGKiM. Pozytywnie odbierany jest przez mieszkańców budżet obywatelski.
Już  na  zebraniu  są  przedstawiane  oczekiwania  mieszkańców  co  do  budżetu.  Dodał,  że  na
zebraniach  wspomina  również  o  sytuacji  finansowej  Gminy.  Rolnicy  często  pytają  o  politykę
podatków. Uważa,  że rozsądne opłaty i  podatki  powodują wysoką ściągalność.  Przekroczeniem
progu rozsądku oczekiwań mieszkańców jest spadek dochodów bieżących. 
Następnie odniósł się do spotkania z władzami Rządu, które dotyczyły Samorządów. Odniósł się do
spotkania z audytorem, który wspomniał, że Gmina jest w trudnej sytuacji, ale nie jest sama. Ze
spotkań wyciągnął jeden wniosek, że Rząd przygotowuje rozwiązania systemowe. Nie mogą to być
doraźne rozwiązania, które tylko na chwilę pomogą w potrzebach. Poinformował, że inne Gminy
posiłkują się sprzedażą obligacji. 
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Następnie  odniósł  się  do  przesunięcia  terminu  wyborów  i  poinformował,  że  nie  podpisywał
żadnego pisma, popierającego przesunięcie terminu wyborów. 
Na koniec dodał,  że  były trzy możliwości  pozyskania pieniędzy na świetlicę  w Wielkiej  Łące,
dzięki Pani Minister została wybrana jedna, najbardziej pomocna finansowo. 
 
Przewodniczący  Komisji  Jerzy Koralewski  – poinformował,  że  z  miłą  chęcią  uczestniczyłby
w spotkaniu z Panią Minister.

Burmistrza  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  Pani  Minister  będzie  w  sobotę
uczestniczyła w uroczystościach poświęcenia samochodu strażackiego w OSP Sierakowo. Wszyscy
Radni otrzymali zaproszenia na tę uroczystość. 

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry – poinformowała, że uaktualnia w chwili obecnej
projekt uchwały  w sprawie powołania Rady Seniorów. Projekt ten był przedkładany w 2019 roku.
Decyzją Przewodniczącego Rady i Pana Burmistrza projekt nie był poddany konsultacjom z uwagi
na  panującą  pandemię.   Dodała,  że  w  projekcie  uchwały  był  zapis  mówiący  o  tym,  że  Rada
Seniorów zostanie powołana w momencie rozpoczęcia kadencji Rady. Zapytała czy ten zapis ma
pozostać  czy  ma  być  zmieniony,  że  Rada  Seniorów  zostanie  powołana  w  momencie  po
przeprowadzeniu konsultacji.

W wyniku dyskusji ustalono, że zapis ma pozostać bez zmian. Rada Seniorów zostanie powołana
w momencie rozpoczęcia nowej kadencji. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  odniosła  się  do  sprawy  oszczędności  energii
elektrycznej.  Poinformowała,  że  zostały  wymienione  w  lampach  oprawy  sodowe  na  ledowe.
W chwili  obecnej nie ma obrazu zużycia,  jak to się będzie przekładało.  Od września do końca
listopada będzie analizowane zużycie energii, jak to się ma do roku ubiegłego.  W grudniu zostanie
wypracowana ostateczna decyzja czy będą wyłączenia lamp, jeżeli tak to zostaną zaproponowane
wyłączenia,  będą  to  najprawdopodobniej  wyłączenia  śródnocne.  Dodała,  że  w  newralgicznych
punktach oświetlenie działałoby całą dobę. Następnie poprosiła Radnych by zastanowili się nad tym
czy  ogłaszać  konkurs  na  iluminację  świąteczną,  ponieważ  ludzie  coraz  częściej  oszczędzają
energię. Dodała, że zostawi ten temat Radnym do przemyślenia, a w październiku wróci do tego
tematu, by podjąć decyzję o konkursie. 
Następnie poruszyła temat iluminacji świątecznych, zaproponowała by skupić się na iluminacjach
na rynku. Dodała, że w grudniu po ustaleniach z Panią Skarbnik powróci do tematu. 
Odniosła się do wniosku Jerzego Koralewskiego odnośnie ul. Fosa Jagiellońska i wprowadzenia
ograniczenia.  Odczytała  treść informacji  projektanta,  która mówi o tym, że tam gdzie jest  ruch
przelotowy,  nie  tylko  docelowy,  nie  jest  wskazane wprowadzenie  strefy zamieszkania.  Jest  już
infrastruktura dla pieszych i obustronne chodniki, oświetlenie przejścia dla pieszych i ograniczenie
prędkości. Nie jest wskazane żeby piesi poruszali się całą szerokością jezdni, bo takie prawa są
w strefie zamieszkania. Dodatkowym utrudnieniem byłby brak możliwości parkowania, ponieważ
możliwość parkowania byłaby tylko w miejscach wyznaczonych.

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  pomimo  zakazu  na  ul.  Fosa
Jagiellońska jeżdżą samochody ciężarowe i ciągniki. 

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata  Wegner –  poprosiła  Radnego,  by  w takiej  sytuacji  zrobił
zdjęcie i pokazał Policji.  Poprosiła o pozostawienie takiej  organizacji  jaka została zatwierdzona
i wprowadzona na ul. Fosa Jagiellońska. 
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Radny Ryszard  Lipiński  –  zapytał  o  sprawę  dotyczącą  garażu  znajdującego  się  naprzeciwko
sklepu w Mlewie, co uniemożliwia budowę ścieżki rowerowej.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że jest to taka sama sprawa jak
z jednym z mieszkańców w miejscowości Srebrniki. Poinformowała, że jest decyzja zezwolenia na
realizację  inwestycji  drogowej,  która  zatwierdziła  podział  i  powoduje,  że  garaż  powinien  być
rozebrany. Z tego co się dowiedziała właściciel nie zgadza się na wysokość odszkodowania, jaką
zaproponował Wojewoda  w ramach wykonywanej inwestycji. 

Radny Ryszard Lipiński – zapytał jak wygląda sprawa ścieżki rowerowej w Mlewie w kierunku
Kiełbasina, gdzie pod asfaltem przepływa rzeczka. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że wykonawca, z którym została
podpisana umowa zawnioskował do inwestora o zwiększenie wynagrodzenia na tym odcinku. Nie
były  tam  przewidziane  pewne  elementy  w  dokumentacji  projektowej.  Marszałek  nie  chce  się
zgodzić i w drodze przetargu ma być wybrany kolejny wykonawca, który ten odcinek zrealizuje. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski –  poprosił  Radnych  by  zgłaszali  swoje
spóźnienia i nieobecność na posiedzeniach Komisji i obradach Sesji RM, osobiście do Niego lub
przez Biuro Rady. 

Radny  Robert  Bejgier  –  odniósł  się  do  konta  walutowego,  które  musi  powstać  w  związku
z programem Radmus.  Zapytał czy są jakieś kłopoty z powstaniem, jeżeli nie to kiedy powstanie. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że od momentu pozyskania informacji, że
należy utworzyć konto walutowe, robi wszystko by zostało założone. W dniu dzisiejszym zostały
dostarczone dokumenty do Banku Gospodarstwa Krajowego.  Jest  to jedyny Bank,  który założy
konto  walutowe  dla  Gminy.  Otrzymała  zapewnienie  z  Banku,  że  do  czwartku  konto  będzie
założone. Jeżeli będzie już gotowy numer Konta zostanie podpisana umowa przez Pana Burmistrza
z Bankiem. 

Radny Robert  Bejgier  – zapytał  do czego Bankowi potrzebna jest  wiarygodność w założeniu
konta. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że taka jest procedura Banku. 

Radny Robert Bejgier  – zapytał na jakim etapie jest Gmina odnośnie zapewnienia atrakcyjnych
cen, jeżeli chodzi o prąd i gaz. Zapytał czy podpisane są już jakieś umowy. Uważa, że na chwilę
obecną tworzenie budżetu jest jak „wróżenie z fusów”. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  żadna  z  firm  nie  złożyła  oferty
w przetargu, więc ceny energii elektrycznej będą negocjowane. Dodała, że w październiku będzie
znana kwota. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że rozmawiała z Pomorską Grupą Zakupową,
przetarg planowany jest w miesiącu październiku. Dodała, że razem z Brodnicką Grupą Zakupową,
od której kupowana jest energia elektryczna do ZGKiM i Gminy analizowane są ceny na giełdzie.
Najgorsze ceny na Giełdzie były wtedy gdy Bydgoska Grupa Zakupowa otrzymała ofertę, obecnie
giełdowe ceny netto spadły. 

Radna Jolanta Wypych – zapytała jaka jest obecna cena.
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Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska  –  poinformowała,  że  cena  za  1  MWh energii  elektrycznej
wynosi 595,00 zł, od nowego roku należy spodziewać się co najmniej podwójnej kwoty. 

Radny Wojciech Małkiewicz –  zapytał czy umowa podpisywana jest na rok.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – odpowiedziała, że tak, nikt nie podpisze umowy na dłuższy
okres. Poinformowała, że jeżeli będzie problem z pozyskaniem oferenta lub będzie wysoka cena
będzie trzeba skracać okres umowny. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  weszła  w  życie  Ustawa
o szczególnych rozwiązaniach w zakresie niektórych źródeł ciepła w związku z sytuacją na rynku
paliw.  Dodała,  że  na  rekompensatę  będzie  łapał  się  najprawdopodobniej  ZGKiM,  jako  zakład
wytwarzający ciepło. 

Radny  Robert  Bejgier –  poprosił  Radnych  o  ewentualne  wsparcie  pieniężne  na  wyjazd  na
Klubowe  Mistrzostwa  Europy.  Na  stronie  zrzutka.pl  utworzono  zbiórkę,  gdzie  można  wpłacać
pieniądze. Następnie zapytał Pana Burmistrza czy została podjęta decyzja odnośnie wniosku jaki
Radny złożył podczas obrad Sesji, dotyczący wsparcia finansowego przez Gminę.

Burmistrza  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  jeszcze  nie  została  podjęta  decyzja.
Zadeklarował, że nie wycofa się z obietnicy. 

Radny Robert Bejgier – zawnioskował o przekazanie przez Gminę gadżetów reklamowych, które
będą wykorzystane do promowania Gminy podczas udziału w Klubowych Mistrzostwach Europy
EHF Champions Cup, które odbędą się na Maderze.

Ad.9.Zapytania, sprawy różne.

Radny Ryszard Lipiński – odniósł się do dróg przejazdowych w miejscowości Mlewo, po których
jeżdżą samochody ciężarowe, poprosił o wzmożenie kontroli Policji. Dodał, że budowa chodnika
w  centrum  Mlewa  przyniosła  rezultat,  dzieci  korzystają  z  chodnika,  ale  pęd  samochodów
ciężarowych może spowodować nieszczęście.

Kierownik Ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że zostanie wystosowane pismo do
Policji. 

Ad.10 Zakończenie.

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1822 zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera  17 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
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